
SPOLEKEVANGELICKÝCHKAZATELŮ
111 21 Praha 1, P. O. Box 466, Jungmannova 9
IČO: 44992777 � Email: spek@evangnet.cz

Číslo účtu: 2800273495/2010

Zpráva o činnosti výboru SpEK v roce 2016
(pro valnou hromadu 24. ledna 2017 vypracovali členové výboru)

Milé členky a členové Spolku evangelických kazatelů,

výbor Spolku evangelických kazatelů pracoval od ledna 2016 ve složení:
(v závorce je uvedeno funkční období jednotlivých členů):

Naděje Čejková (2014–2017)
Jaromír Dus (2015–2018)
Martina Kadlecová, předsedkyně (2016–2019)
Matěj Opočenský (2016–2019)
Petr Sláma (2016–2019)
Leonardo Teca (2016–2019)

Letos nás čeká volba jednoho člena výboru, Naději Čejkové končí volební období.
Prosíme vás, abyste zvážili kandidaturu a případně oslovili vhodné kandidáty do
výboru SpEKu.

Sborník zminulého kurzu byl připraven a vydán ve spolupráci s Tomášem Trusi-
nou a nakladatelstvím Eman. Děkujeme.

Informační dopis SpEKu byl členůmSpEKu rozeslán v červenci 2016.

Internetové stránky jsou přístupné na adrese: spek.evangnet.cz. Správcem je
stále Filip Keller, děkujememu za pokračující a ochotnou spolupráci.

1. PLNĚNÍ ÚKOLŮ ULOŽENÝCH VALNOU HROMADOU
a)MinuláVHpřijalanávrhpředsednictva, abybylo řádnéčlenství veSpolkunabíd-
nuto všemkazatelůmČCE, tedy i ordinovaným laikům, a abybyli zváni na farářské
kurzy.
Předsednictvo prostřednictvím ÚCK pozvalo všechny ordinované laiky na
FK 2017 a při té příležitosti je přizvalo i ke členství ve SpEKu.
Výbor SpEKu prosí členy SpEKu, aby členství ve SpEKu příležitostně doporučo-
vali svým kolegyním a kolegům, zvláště pak těm novým.
b) Výbor SpEKu se zatím nedostal k projednání návrhu Štěpána Janči z minulé
VH, abychom přemýšleli o zřízení fondu pomoci pro jiné potřebné církve.
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2. PŘÍPRAVA FARÁŘSKÉHO KURZU
Příprava FK tvoří hlavní náplň jednání výboru.
Po zkušenostech z minulých let a vzhledem ke stále narůstajícímu počtu účast-
níkůkurzu jsme se rozhodli uspořádat kurz opět naPedagogické fakultěUK.Vedle
výpomocných kazatelů zveme také studenty ETF UK, účast na programu jim na-
bízíme zdarma, ale požadujeme, aby se přihlásili. Ubytování si platí sami.
Pro jednání VH jsme zvolili prostory bývalé teologické fakulty v Husově domě,
především z důvodů lepší dostupnosti pro účastníky kurzu. Občerstvení jsme ob-
jednali v provozovněDiakonie Klobouk.

3. ČINNOST VÝBORU – VEDLE PŘÍPRAVY FK
a) Spolupráce se SR, poradními odbory a komisemi
Koncem května došlo ke společnému jednání výboru SpEKu a členů SR. Jednali
jsme o spolupráci při hledání možností, jak pomoci farářům při zajišťování byd-
lení na důchod. SR opakovaně slíbila finanční spoluúčast na konání FK částkou
30000Kč, SRvyjádřila zájemo tradiční rozhovor se SRnaFK.Hledámemožnosti
spolupráce SpEKu, SR aETF tak, aby byl během studia podpořen zájem studentů
ETF o práci v církvi. Na závěr jednání bylo domluveno, že budeme plánovat pravi-
delná setkání SR a SpEK v době mezi farářskými kurzy – po synodu, přibližně na
rozhraní května a června. KancelářÚCKnadále rozesílá pozvání na FK ve sborové
zásilce, připojuje doporučení synodního seniora kúčasti a uschovávádošloupoštu
proSpEK.Výbor děkuje SR iÚCKzapodporu– zmíněnounejen v tomto odstavci.

Na zasedání synodu zastupovala SpEKNaděje Čejková.

Platová komise: SpEK zastupuje Naděje Čejková.

NováSR jmenovalanovouplatovoukomisi, předsedkyní jeRadmilaVčelná.Mimo
jiné se komise zabývá dvěma okruhy otázek: zvýšením a diferenciací platů kaza-
telů.
SRmávůli zvýšitplatykazatelů. Jednakvsouvislosti splacenímnájemnéhozabyd-
lení na farách, jednakkvůli důstojnosti života kazatelských rodin (z ekonomického
hlediska). Výše platů byměla být srovnatelná s výší platů středoškolských učitelů.
Podle údajů ÚCK je při započtení stravenek a pojištění průměrná mzda kazatele
22 000 Kč. (Včetně odměn z PF, bez podpory bydlení.) Platová komise jednala
o zvyšování platů společné se Správní radou Personálního fondu a SR. Zda zvy-
šovat odvody se sborů do PF nebo sahat do restitučních peněz z fondu určenému
na investice. Výše mezd i odvody do PF byly synodem stanoveny do r. 2020. Má
smysl a lze je prolomit?
Diferenciace platů naráží na velká úskalí. Na jedné straně stojí rozpaky nad stej-
nýmplatempři rozdílnémmnožstvípráce,nastranědruhésložité stanovenínároč-
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nosti sborů, složiténormováníkazatelsképráce.Dalšímproblémemje, jaknastavit
základnímzdu a jak stanovit výši odměn.Odpovědnost při stanovování výše osob-
ních příplatků a odměn by se měla přesouvat na seniory a seniorátní výbory, kde
mají lepší přehled o místních podmínkách. Otázkou je, zda má smysl promýšlet
důmyslný systém odměn při současnémalé výši prostředků, které jsou k dispozici
(jde pouze o přebytky z odvodů ze sborů do PF).

Strategická komise:Na žádost výboru SpEKu přizvala SR do strategické komise
jednohozástupcevýboru, jmenovalaPetraSlámu.Komisesepři svémhledání stra-
tegie ČCE rozhodla postupovat na třech rovinách, které spolu sice souvisejí, ale
zároveň snad umožní zabývat se jednotlivými aspekty života církve v logice teo-
logie, nikoli pouze pod tlakem toho, co právě nejvíc hoří. Za základní jednotku
života církve komise považujemístní sbor. V prvé řadě tedy uvažuje o jednotlivých
aspektech života sboru (zatím je jich 14, viz sborová zásilka v prosinci 2016: boho-
služby, katechetická setkání, jednorázová setkání, pastorace, diakonie, sbor vobci,
misie, zbožnost, správa a organizace…). Teprve odtud, z pojetí sboru jako orga-
nismu,přejdek jeho lidskýmaktérůma jejich specifickýmfunkcím(členové sboru,
rodiny, presbyteři, kurátoři, kazatelé, rodiny kazatelů, zaměstnanci…). A teprve
odtud přejde k funkční analýze nadsborových struktur, jakými je synodní rada,
ÚCK, senioráty, vztah ČCE k Diakoni, k EA, k ETF UK, k veřejné správě apod.
Každý z probíraných aspektů bude představen jednak ve své zamýšlené ideální
funkci, jednak ve své reálné podobě. Z rozdílu mezi ideální a reálnou podobou
daného aspektu by měly vyplynout doporučení, úkoly a důrazy, a to v horizontu
krátko-, středně- a dlouhodobém. Komise se nyní schází jednou zaměsíc a doufá,
že do synodu v květnu 2017 předloží předběžnou verzi první úrovně svých úvah,
tedy aspekty života sboru.

Fond zabezpečení klidného stáří: SpEK zastupuje Zvonimír Šorm.

b) Kontakty se zahraničím
Na pozvání výboru SpEKu se účastnilo farářského kurzu 10 hostů ze zahraničí.
Jmenovitě zmiňujeme sestru Dorotce Buurmu z Thames North Synody United
reformed Church z United Kingdom, bratra faráře Iana Mansona z Presbyterian
Church of Scotland, bratra faráře Andrease Kahnta, zástupce oldenburgského
farářského spolku, který je partnerem našeho SpEKu a bratra faráře Jiřího Pře-
čka, zástupce Kollegenhilfe-Meilen, ze Švýcarska. Od tohoto spolku jsme dne
16.6.2016obdrželi naúčetSpEKuodšvýcarského farářskéhospolkuza roky2015
a 2016 příspěvek ve výši 97077,86 Kč.
Tradičně zveme zástupce církví ze Slovenska a českých sborů v zahraničí.
Těší nás, že se účast hostů ze Slovenska a Polska zvyšuje.
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12. Konference zástupců evropských evangelických farářských spolků
(KEP – Konferenz der europäischen Pfarrvereine) v Bad Urach v Německu
9.–12. 10. 2016 se za SpEK zúčastnili se Martina Kadlecová a Jaromír Dus. Cel-
kem bylo 36 zástupců 17 farářských spolků z celé Evropy. Bad Urach je lázeňské
městečko 50 km od Stuttgartu. Konference se konala v prostorách kláštera, který
nyní slouží jakomísto setkávání Evangelické zemské církve veWürttembergu. Na
programubylo: představení všech farářskýchspolků,navázání kontaktůapartner-
ství mezi spolky i jednotlivými zástupci; sdílení problémů a postojů jednotlivých
evangelických církví v Evropě; představení členů předsednictva; informování
o Partnerhilfe; společné bohoslužby a skvělá posezení. KEP usiluje o dvojstranná
i vícestranná partnerství mezi farářskými spolky. Partnerem SpEKu je farářský
spolek v Oldenburgu, jehož předseda Andreas Kahnt, nyní člen předsednictva
KEP, bývá častým hostem našich farářských kurzů. A. Kahnt veřejně pochválil
naše farářské kurzy a jejich tlumočení do angličtiny a němčiny. Ocenil, že SpEK
jako jedinýmá kontakty s církvemi ve Velké Británii.
Účastníci Konference byli také hosty oslav 125. výročí farářského spolku veWürt-
tembergu. Na celodenní slavnostní program v Liederhalle ve Stuttgartu se sjelo
téměř900evangelických farářeka farářů.Velminanászapůsobily i společnéboho-
služby v kostele ve Stuttgartu. (Cituji Jaromíra Dusa: „Tolik farářů a farářek jsem
ještě u večeře Páně neviděl.“:)
Konference KEP se koná každé tři roky, další je v plánu 15.–19. 6. 2019 v Admont
v Rakousku, www.kep-pastores.eu

VýborSpEKuděkuje JaromíruDusovi a ekumenickémuoddělení za rozvíjení kon-
taktů s evangelickými církvemi v zahraničí.

Výbor SPEKu souhlasí s návrhemOndřeje Macka, předsedy komise SR pro celo-
životní vzdělávání, aby tato komise převzala pořádání seminářů s holandskou
Nadací pro budování sborů ve východní Evropě (SKGO – Stichting Kerke-
lijke Gemeenteopbouw OostEuropa) pro kazatelky a kazatele ČCE. Tyto dosud
částečně probíhaly přes KCVzK a částečně přes SpEK. Toto řešení napomůže lep-
šímu plánování termínů, inzerování a sestavování co nejvyrovnanější nabídky.
Pro SKGO tak bude v tomto bodu spolupráce jen jeden konkrétní partner. (od
3. 11. 2016)
Koordinátorkou celé této vzdělávací aktivity je Lenka Ridzoňová.

Výbor SpEKu se na své schůzi 6. 9. 2016 usnesl podpořit na Slovensku bratra Ja-
kuba Pavlúsa, kaplana ECAV, kterému nebyla prodloužena pracovní smlouva za
jehonázor, žemanželství je svazek, který uzavírají dvě svéprávnéosoby, na základě
svobodného rozhodnutí a doživotního slibu věrnosti a lásky, přičemž, co se týče
státní legislativy, se nemusí vždy jednat jen o osoby rozdílného pohlaví. Jako vý-
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raz kolegiální podpory a sociální výpomoci mu bylo zasláno z prostředků SpEKu
400 Euro.
http://www.logoscr.cz/mistni-skupiny/Praha/akce-pozvanky-clanky/
otevrenydopisgeneralnimubiskupoviecavtykajicisevyhazovakaplanajakubapavlusa

c) Výzva vládě ČR
VýborSpEKunasvémpravidelnémlednovémzasedánínapsal výzvuvláděČR,aby
přijala efektivní a smysluplný zákon o sociálním bydlení. Text výzvy je dostupný
na stránkách SpEKu.

d) Facebookové stránky spolku
Na stejném zasedání se SpEK také rozhodl, že založí facebookové stránky spolku,
na kterých bude informovat o činnosti výboru a spolku jako takového.

e) Do Veřejného rejstříku a Sbírky listin
jsme nechali doplnit údaje o SpEKu, jak to požaduje nový občanský zákoník.

f) Evidenci členů spolku
vedeMatěj Opočenský. K 1. lednu 2017 evidujeme: 213 členů.

V roce 2016 zemřeli tito bratři:
Lubomír Hána (11. 1.) 93 let
Jan Šimsa (5. 4.) 86 let
Pravdomil Brchaň (9. 5. 2016) 90 let
Jiří Kabíček (12. 9.) 82 let
Členství ve SpEKu ukončili: 0
Do SpEKu v roce 2016 vstoupili: 0

g) Doplnění seznamu důvěrníků SpEKu v seniorátech
Prosíme valnou hromadu, aby navrhla nové důvěrníky do seniorátů, kde chybí.
Marta Zemánková, předsedkyně komise „Tabita“ pro rozdělování pomoci Part-
nerhilfe, se na ně obrací právě v této věci. Pokud nejsou určeni, musí se obracet
na seniory. Důvěrníkmusí být členem SpEKu.

1. pražský ?Matěj Opočenský
2. poděbradský Helena Junová
3. jihočeský ? H. Tkadleček – se přestěhoval
4. západočeský Jan Satke
5. ústecký ? Petr Čapek – v důchodu
6. liberecký ? Constance Šimonovská –mimo službu
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7. královéhradecký Michal Kitta
8. chrudimský Jakub Keller
9. poličský Marek Vanča
10. horácký Markéta Slámová
11. brněnský ŠtěpánHájek
12. východomoravský Ivan Ryšavý
13. moravskoslezský Jan Lukáš
14. ochranovský Eva Šormová

4. HOSPODAŘENÍ
Pohřebné, sociální výpomoc a výpomoc na vzdělávání má na starosti Martina Ka-
dlecová
a) Pohřebné a sociální výpomoc
Celkem bylo na pohřebném vyplaceno 60 000 Kč. Z fondu na sociální výpomoc
byly vyplaceny dva příspěvky 10 000 Kč a 400 Euro.
b) Podpora vzdělávacích aktivit členů spolku
Byla podána jedna oprávněná žádost a bylo vyplaceno 1 955 Kč.
c) Sbírka při bohoslužbách na kurzu v roce 2016 ve výši 9 700 Kč byla věnována
Diakonii, Středisku celostátníchprogramůa služeb, napodporupráce suprchlíky.
d) Finanční zpráva (v přiložené tabulce)

5. ZPRÁVA O ČINNOSTI NADAČNÍHO FONDU COMPATERNITAS V ROCE 2016 PRO VALNOU
HROMADU
Účetnictví Nadačního fondu COMPATERNITAS zpracovává stále – a zcela gra-
tis – Ivana Dohnálková. Každému, kdo požádá, je zasláno potvrzení o daru pro
daňové účely. Po zpracování roku 2016 bude účetnictví předloženo ke schválení
revizorovi. Výroční zpráva o hospodaření bude jako každoročně uložena u přísluš-
ného soudu a k nahlédnutí bude každému na stránkách justice.cz a compaterni-
tas.evangnet.cz. Na zmíněných stránkách najdete i základní informace o Fondu
a výroční zprávy zaminulá léta.
K 31. lednu tr. bude uzavřena sbírka na pomoc rodině zesnulého faráře Jana Ve-
selého, kterou vypsala v souladu se statutem Fondu Správní rada v září 2014. Na
tento účel bylo vybráno k 31.12. 2016 235 081,90 Kč. Na tuto sbírku přispělo cel-
kem 55 dárců.
Celkem bylo v roce 2016 vybráno na příspěvcích 54 700 Kč. Zůstatek na kontě
COMPATERNITAS k 31. 12. 2016 činil 312 155,12 Kč
Na samostatnémčervenémkontě byla uložena z bývalého fonduKMOTROVSTVÍ
částka 155 tisíc + úrok cca 16 tisíc korun. Tato částka byla v měsíci březnu to-
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hoto rokuposkytnuta jakopůjčka členunaší církve vosobníchfinančníchpotížích.
Půjčka je řádně splácena.
Na tomtéž kontě jsou uloženy i zbylé peníze (k 31. 12. 2016 42 000 Kč) ze sbírky
pro rodinuHrudkových, kterou přijal nadační fond pod svá křídla. Z této sbírky se
postupně hradí výdaje spojené se společným bydlením rodiny Hrudkových.
Končí funkční období stávající správní rady nadačního fondu Compaternitas.
Správní rada musí na tříleté funkční období zvolit správní radu novou. Učiní tak
na základě návrhu valné hromady.
Funkční období končí také dosavadnímu revizorovi, kterým byl Pavel Hlaváč. No-
vého revizora na tříleté funkční období zvolí stávající správní rada na základě
návrhu valné hromady SpEK.
Zprávu vypracovala Správní rada COMPATERNITAS (Abigail Hudcová – před-
sedkyně, Jan Keller a Jan Plecháček) v lednu 2017

6. ZPRÁVA KOMISE „TABITA“ PRO ROZDĚLOVÁNÍ POMOCI PARTNERHILFE (PH):
Předsedkyně komise je Marta Zemánková, na členku komise rezignovala Daniela
Brodská (evidence kazatelů a kazatelek v důchodu a vdov po kazatelích a komu-
nikace s důvěrníky SpEK, kteří navrhují z výše uvedených pro pomoc) a místo ní
jmenovala SR Danielu Rotkovskou, další členové zůstávají: Pavel Pistor za Dia-
konii, Elen Plzáková za SpEK, a za SR s hlasem poradním se schůzí účastnila
Daniela Hamrová. Při rozdělování pomoci navrhují kazatele a kazatelky v činné
službě senioři jednotlivých seniorátů, pro Diakonii ředitelé středisek a pro ÚCK
vedoucí tajemník. Kromě toho mají všichni tito lidé za úkol soustředit podepsané
doklady o přijetí, případně písemná poděkování obdarovaných. Konečné vyúčto-
vání vněmčiněprovádíDanielaHamrová,EkumenickéodděleníÚCK.Celá částka
(v loňském roce 693 076,89) přišla na účet SpEK, o její odeslání na účty obdaro-
vaných se stará Jana Fučíkovská aMatěj Opočenský. Sociální výpomoc byla takto
poskytnuta 181 lidem.
Zprávu komise podáváMarta Zemánková

7. NÁVRH VÝBORU SPEKU NA VALNOU HROMADU
Výbor SpEKu navrhuje, aby těm, kteří jsou dlouhodobě v neschopnosti (např.
z důvoduvysokéhověku, nezaměstnanosti nebonepříznivých životníchokolností)
byly na základě rozhodnutí výboru SpEKu odpouštěny členské příspěvky.
Zároveň výbor SpEKu navrhuje zavést možnost „sponzorského“ členského pří-
spěvku např. 700 Kč (na krytí této ztráty).
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PROGRAM VALNÉ HROMADY SPEK 24. 1. 2017

Zahájení, přivítání, modlitba, píseň

Představení programu + případné návrhy na změny programu

Pozdravy hostů

Volba zapisovatele, verifikátorů, skrutátorů

Volba – jednoho řádného člena výboru na 2017–2020 (Naději Čejkové končí období)

Zpráva o činnosti SpEK
Zpráva o projektu Compartenitas
Volba členů správní rady a revizora Nadačního fondu COMPATERNITAS –
současní členové podají návrhy
Zpráva o hospodaření
Zpráva revizní
Volba revizorů

Rozprava o podaných zprávách

Projednání návrhů

Návrh na VH: Výbor SPEKu navrhuje, aby těm, kteří jsou dlouhodobě v neschopnosti
(pro letošní rok vyjmenovat na místě), byly odpouštěny členské příspěvky podle roz-
hodnutí výboru.
Výbor navrhuje, aby byla nabídnuta možnost „sponzorských“ členských příspěvků, např.
700 Kč, ze kterých by byla tato ztráta kryta.

Různé, oznámení
Zakončení – modlitba, požehnání, píseň

8


